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Dagsorden 
Møde i Specifikationsforum 

Tid og sted:  Torsdag den 18. november 2021, kl. 9:30 -15:30, i KL-Huset, mødelokale S-05. 

Deltagere:  Brian Hansen Damsgaard, Fredericia Kommune (formand) 
Charlotte Bjerregaard, SDFE 
Hanne N. Christensen, Hillerød Kommune 
Helle Kirkedal, UFST 
Jette Kristensen, Andel 
NN, NN Kommune – nyt medlem skal udpeges   
Kurt Forbech Toft, SDFE 
Laurids Rolighed Larsen, NIRAS 
Svend Elgaard, Vejdirektoratet  
Tyge Pontoppidan Jensen, Københavns Kommune  
Jens Gottlieb, KL/GeoDanmark (referent) 

Afbud: Jette og Laurids 

 

Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

1. Velkomst  09:30 

5 min. 

Eventuelle nye medlemmer præsenteres, og der siges tak til af-
gående. 

Formanden byder velkommen. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Intet. 

2. Godkendelse af dagsor-
den 

09:35 

5 min. 

Præsentation af dagsordenspunkter og tid. 

Forslag til punkter under eventuelt. 

Nummerering af eventuelle dagsordensbilag refererer 
til dagsordenspunkterne. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Intet. 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

3. Opfølgning siden sidst 09:40 

5 min. 

Opfølgning på referatet fra sidste møde. 

Bemærkninger skrives ind i dagens referat. 

Jens Gottlieb skriver referat. Formanden godkender 
inden offentliggørelse på GeoDanmarks hjemmeside. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Svend har sendt data til Vejdataforummet, jævnfør punktet om livscyklusreglerne på sidste møde. 

4. Orientering fra GeoDan-
mark 

09:45 

5 min. 

Jens Gottlieb orienterer fra GeoDanmark om Fællessekretariat, 
bestyrelse, sekretariatsudvalg, repræsentantskab, hjemmeside, 
andre fora o.l. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Fællessekretariatet har fået et nyt medlem, Laura Bjørnholt Larsen, SDFE, som barselsafløser for Anja. Louise var også en kort overgang i Fællessekretariatet, men 
stoppede i august. Fællessekretariatet har været lidt underbemandet i denne periode. 

Arbejdsgruppen der skulle se på datamodel, dataindhold og specifikation har på opdrag af bestyrelsen udarbejdet en minipid/projektplan for det videre arbejde, som 
behandles på foreningens bestyrelsesmøde på fredag. 

Tiden nærmer sig for det årlige Repræsentantskabsmøde den 2/12, hvor der samles op på året, blandt andet fra de 4 fora.  

5. Nyt forummedlem 09:50 

10 min 

Indstilling af nyt medlem ved Brian.  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Vi har modtaget en tilkendegivelse fra Lars Ellebjerg fra Hvidovre Kommune. Forummet tilsluttede sig Lars´ indtræden i Specifikationsforum. Jens og Brian kontakter 
Lars og byder ham velkommen. 

6. Forum redegørelse 2021 10:00 

30 min 

Præsentation af forummets årlige redegørelse til Repræsen-
tantskabsmødet ved Brian. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

Brian gennemgik vores redegørelse. Forummet udtrykte utilfredshed med kommunikationen mellem forummet og bestyrelsen, især i forbindelse med arbejdsgrup-
pen for det strategiske arbejde med datamodel, dataindhold og specifikation. 

Vi drøftede hvordan vi kunne gøre kommunikationen bedre mellem forummet og bestyrelsen. Forummet mener at foreningen har behov for en daglig ledelse, som 
har beslutningskompetence. Vi vil foreslå at der etableres en tættere dialog mellem bestyrelsen og forummet, eksempelvis ved at forummet får foretræde for besty-
relsen. 

10:30 – 10:45 Pause 

7. GeoDanmark projekt - 
principper for GeoDan-
mark datamodel, data-
indhold og specifikation 

10:45 

30 min. 

Brian orienterer om GeoDanmark projektet - principper for 
GeoDanmark datamodel, dataindhold og specifikation. 

Vedlagt GeoDanmark bestyrelsessag samt MiniPiD (projektbe-
skrivelse) 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Brian og Jens orienterede om projektet, og dets problemstillinger. Forummet diskuterede projektet, og projektets indflydelse på forummets arbejde. 

Arbejdsgruppen, som udarbejdede MiniPiD´en, mødes snarest med to medlemmer af bestyrelsen for at drøfte omfanget og det videre arbejde med projektet. Det skal 
afklares i hvilket omfang at GeoDanmark data kun skal bestå af grunddata. 

Forummet ønsker stadig at der afstikkes rammer for hvilke datalandskaber og anvendelser, som foreningens data skal understøttes.  

Forummet er i tvivl om dette projekts indflydelse på udgivelsen af version 7.0, og vil anbefale bestyrelsen, at forummet arbejder videre henimod udgivelsen af version 
7.0, som samtidig vil indeholde projektets foreslåede her og nu oprydning. Brian tager anbefalingen op med bestyrelsen, hvor en kommende version 8.0 vil kunne 
indeholde de nye principper for datamodel og dataindhold. 

8. Samarbejde med Sy-
stemforum 

11:15 

20 min 

Systemforum har forslag til koordinering og samarbejde i for-
bindelse med kommende opgraderinger af Specifikationen, ved 
Brian. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Forummet bakkede op om Systemforums ønsker til det fremtidige samarbejde mellem Systemforum og Specifikationsforum. Brian vil kvittere Systemforum for deres 
forslag, og aftale nærmere om hvordan det skal effektueres. Specifikationsforum vil desuden beskrive procedurer for visitering af indkomne forslag til specifikationen, 
og tage disse forslag med her. 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

9. Regelrettelser 11:35 

25 min 

SDFE har under sin gennemgang af regler mv. i GeoDK og i Spe-
cifikation 6.0.1 fundet nogle forhold, som bør rettes, ved Kurt. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Kurt gennemgik oversigten med de fundne forslag til regelændringer, som vi diskuterede. 

Kurt beskrev vores beslutninger i oversigten for forslag til regelændring, og undersøger for konsekvenser i produktion og system. 

Kurt giver besked om regelændringerne til Systemforum om implementering. 

12:00 – 13:00 Frokost 

10. Livscyklus 13:00 

50 min. 

Charlotte præsenterer svar vedrørende brug af ID_LokalID fra 
Systemforum. Desuden vedlægges til orientering et tidligere bi-
lag: Livscyklusregler_med_forskelle. 

Planlægning af hvordan vi evaluerer de gældende livscyklusreg-
ler og deres sammenhæng til ID_LokalID samt hvorvidt ID_loka-
lID skal kunne benyttes som primærnøgle. 

  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Charlotte fortalte om Systemforums svar på vores henvendelse om brug af ID_LokalID. Systemforum delte vores bekymring for genbrug af ID_LokalID. 

Vi diskuterede problematikken ved at genbruge ID_LokalID´erne fra ét nedlagt objekt til et nyoprettet objekt. Man bør korrekt gøre det nedlagte objekt historisk, og 
oprette et nyt objekt, som hermed tilføjes en ny ID_LokalID. 

Der skal skelnes mellem om det er en ændring af et eksisterende objekt, eller om det er et objekt der er nedlagt og et nyt objekt der er oprettet. Vi diskuterede også 
den reelle anvendelse af ID_LokalID. 

Helle fortalte at vi bør koordinere med Produktionsforum samt Systemforum som overvejer at slække på reglen om ikke at genbruge ID_LokalID fra ét objekt til et 
andet. 

Brian foreslår at vi på næste møde gennemgår livscyklusreglerne og deres sammenhæng til ID_LokalID. 

13:50 – 14:05 Pause 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

11. Brugertilpassede udga-
ver af Specifikationen 

14:05 

55 min. 

Kurt præsenterer forslag til brugertilpassede udgaver af Specifi-
kationen. 

Vi skal planlægge de overordnede retningslinjer og koncept for 
opdelingen af de forskellige udgaver. Vi skal planlægge selve 
gennemførelsen, og til hvilken version af specifikationen denne 
opdeling skal være klar til. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Vi udsatte punktet til et efterfølgende møde. 

12. Eventuelt 15:00 

15 min. 

  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Helle orienterede om at arbejdsgruppen for beliggenhed foreslår at proceduren for ajourføringen af BBRUUID ændres ved at indføre en robot indbygget i Geokoderen 
til at ajourføre BBRUUID.  

Opdateringer til eksisterende GeoDanmark-objekter sker en gang i døgnet. Det gøres ved at en robot indbygget i Geokoderen henter de af BBRs bygninger og tekniske 
anlæg, der er sket ændring af koordinatsæt på det seneste døgn. Robotten kører dem igennem Geokoderens regelmotor og ajourfører GeoDanmark objektet der er 
berørt af de BBR-objekter, som robotten indhenter. Der er altså ikke tale om en total ajourføring af alt, men af de objekter, der er geokodet det seneste døgn. Ajour-
føringer til GeoDanmark sker dermed på samme måde, som hvis en medarbejder havde gemt gennem Geokoderen. 

Link til Geokoderens underside på ki.bbr.dk (kommuneinfo): 

https://ki.bbr.dk/geokoderen-indberetning/0/3 

Helle beskriver opgaven, som Brian bringer videre til de tre øvrige foraformænd. 

13. Opsummering 15:10 

10 min. 

De vigtigste punkter, som bruges til nyhed på hjemmesiden Jens lægger nyhed på hjemmesiden. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Vi har drøftet vores relation til GeoDanmark projektet - principper for GeoDanmark datamodel, dataindhold og specifikation 

https://ki.bbr.dk/geokoderen-indberetning/0/3
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

Regelændringer 

Systemforum henvendelsen 

Nyt medlem i forummet 

14. Næste møde 15:20 

10 min. 

Der er ikke aftalt flere møde for i år. Nyt møde for februar afta-
les. 

Jens udsender mødeindkaldelser. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Jens udsender doodle for møder i februar og maj 2022, hvorefter der udsendes mødeindkaldelser. Vi besluttede at holde møderne i KL. Jens G. koordiner med de 
andre fora og møder i SU. 

 


